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Ifjú vasutas 

eszperantó szakcsoport 
Szegeden 

(Tudósi tónktól) 
Az eszperantómozgalom 

egyre jobban terjed hazánk-
ban is. főleg az ifjúság és 
a vasutas dolgozók körében. 
A Vasútforgalmi Technikum 
tanárai és a Sziklai Sándor 
Kollégium ifjúságának kez-
deményezésére megalakult 
az Ifjú Vasutas Eszperantó 
Szakcsoport. 

Kilenc tanár és 17 diák ta-
nulja a nemzetközi nyelvet 
a népek közötti barátság 
ápolására, nemzetközi leve-
lezés és a vasutas tapaszta-
latcsere előmozdítására. A 
csoport tanulmányozza a 
nyelvtanulás mellett a ma-
gyar és külföldi eszperantó-
irodamat, tájékoztatja a ki-
vül állókat a mozgalomról, és 
a csoport munkájáról. A 
munkaprogramban szerepel 
egy időszaki eszperantó nyel-
vű lap megindítása is. Kép-
viseltetik magukat minden 
hazai eszperantó rendezvé-
nyen, és a szegedi eszpe-
rantistákkal együtt más kül-
földi találkozón is részt 
vesznek. 

N A P I R E N D E N : 

Szeged őszi tisztasága 
Tél után talán leg-

több munkát az ősz ad a 
Szegedi Köztisztasági Vál-
lalatnak. A háziszemét is 
megszaporodik a nagytaka-
rítások után,, a lakásátala-
kítások, a cserépkályhák 
átrakása után is sok el-
szállításra váró törmelék, 
szemét marad. A tavasszal, 
nyáron pompázó virágos-
kertek is elszáradnak, a 
kertek maradványai is a 
szemetet szaporítják. A 
hulló levelek összegyűjtése 
és elszállítása is feladatot 
jelent a Köztisztasági Vál-
lalatnak. 

A II. kerületben a leg-
utóbbi tanácsülésen többen 
szóvá tették, hogy a Köz-
tisztasági Vállalat nem szál-
lítja el a háziszeméttel a 
kiskertekből kikerült el-
száradt növénymaradványo-
kat, s az összegyűjtött gaz 
elcsúfítja az utca képét. A 
járókelő is gyakran botlik 
szemétkupacba. Ezek az ut-
cán tárolt szemétkupacok 

építésből kimaradt törme-
léket tartalmaznak. A pa-
nasszal, a városképet rontó 
szemétdombok ügyében fel-
kerestük a Szegedi Köztisz-
tasági Vállalatot, ahol a 
következőket tudtuk meg: 

A városi tanács 3— 
1960-as számú rendelete "A 
közterületek tisztán tartá-
sáról és a háziszemét-gyűj-
tésről- pontosan rögzíti, 
hogy Szegeden a házisze-
mét összegyűjtését és el-
szállítását a Köztisztasági 
Vállalat végzi. A viták el-
kerülése miatt a rendelet 
meghatározza a háziszemét 
fogalmát is, és azt, milyen 
hulladékanyagot nem lehet 
a háziszeméthez sorolni. 
Így többek között nem mi-
nősül háziszemétnek a fél 
köbméternél nagyobb meny-
nyiségű épülettörmelék, az 
épületek bontásából vagy 
javításából kikerülő, vala-
mint a kerti és gazdasági 
hulladék. 

A rendelet szerint tehát 

Meglesz a húszezer forint 
Jó munkáért több jut a baromfigondozóknak is 

a Felszabadulás Tsz-ben 
A szövetkezeti gazdák jó 

munkájának hasznát látja a 
gazdaság, de elsősorban ma-
guk a termelésben anyagi-
lag érdekeltté tett gazdák. 
Több jut a közös jövedelem-
ből az ő pénzes borítékjaik-
ba. több lesz a padlásukon 
a termény. 

A szegedi Felszabadulás 
Tsz-ben két éve pénzfizetést 
kapnak a gazdaság baromfi-
telepén dolgozó asszonyok. 
Azelőtt munkaegységre szá-
molták el az ő munkájukat 
is, de a készpénz-fizetés 
sokkal inkább ösztönöz a 
jobb munkára az év végi 
munkaegység-elszámolásnál. 

A négy baromfigondozó 
elégedett a havi készpénz-fi-
zetéssel. Munkájukkal pedig 
elégedett a telep vezetője, 
Nagy István és a szövetkezet 
főáilattenyésztője, Masznyik 
Jenő mezőgazdász. 

Terven felül 
Ebben az évben különösen 

jól jövedelmezett a baromfi-
tenyésztés a szegedi szövet-
kezeti gazdaságnak. A terv 
szerint 20 ezer csibét kellett | 
volna 160 mázsa élősúlyban 
átadni az állami felvásárlás-
nak. Ez csirkénként 80 de-
kás átlagsúlyt jelent Ezzel 
szemben — bár még 4 ezer 
500 csirke átadásra vár — 
az évi tervet már túlteljesí-
tette a tsz azzal, hogy az át-
adott csirkék súlya átlagosan 
meghaladta a 95 dekát, ösz-
szesen tizenöt mázsás túl-
teljesítést jelent ez a súly-
többlet 20 ezer csibénéL A 
terv teljesítése forint ér-
tékben is meghaladja majd 
az előírt értékeit 384 ezer 
forint a terv, s a teljesítés 
előreláthatóan 400 ezer fo-
rint fölött lesz majd. 

Persze, ha a négy barom-
figondozó kevésbé lelkiisme-
retesen látta volna el a 
munkáját, ezekből a szép 
eredményekből nem lett vol-
na semmi. Hiszen előfordult 
már az elmúlt években 
ugyanebben a gazdaságban, 
hogy a baromfigondozó fe-
lelőtlensége miatt 10 ezer 
csibe pusztult el egyszerre. 

Nincs ok panaszra 
— Velünk ilyesmi nem 

fordulhatna elő — tiltakozik 
mindjárt önérzetesen az 
egyik gondozó. Balla Ven-
delné, s hozzá is teszi rög-
tön igazolásul: — nálunk 
egész évben nem haladta 
meg az elhullás a 3,5 száza-
lékot. 

Balla Vendelné új ember a 
szegedi szövetkezeti gazda-
ságban. A kiszombori Előre 
Tsz-ből jött át ide a múlt 
év végén, ahol már öt éven 
át dolgozott baromfigondozó-
ként, s szakmunkás-tanfolya-
mot is végzett Mosonma-
gyaróváron. Ez itt Szegeden 
az első éve. S a munkájával 

elégedett a tsz. Gondosan, 
lelkiismeretesen dolgozik. 

— Tudom én — mondja 
—, hogy a jó pénzért meg 
kell dolgozni becsületesen. 
Itt épp úgy, mint Kiszom-
boron. S azzal, amit keresek 
elégedett vagyok. Átlagosan 
minden hónapban megkap-
tam még az 1600 forintot, s 
év végéig meglesz a 20 ezer. 
Húszezer forint, egymagam-
nak egy évre elég szép pénz. 
Nem lehet panaszra okom. 
Nincs is. 

Huszonkétezer csirke 
Ugyanezt mondja Szász 

Józsefné is, aki viszont már 
1956 óta itt dolgozik a sze-
gedi tsz baromfitelepén. 

— Igaz — teszi hozzá —, 
itt éjszaka nem sokat alhat 
az. aki szolgálatban van, s 
a többieknek is már hajnali 
4-kor megkezdődik a munka-
nap. De én szeretem ezt a 
munkát, szeretek elbíbelődni 

j o -
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ezekkel a gyámoltalan 
szágokkal. Nagyon kell 
gyázni rájuk. — Szászné itt 
lakik kinn a majorban, a ba-
romfitelep mellett levő kis 
tanyában. Ott kapott egy 
szobát Balláné is. 

Eddig az idén nevelt leg-
több csirkét a Felszabadulás 
Tsz baromfitelepe, ö t transz-
portban összesen 22 ezer 500-
at. Ez a szám jövőre tovább 
növekszik majd. Az idén 
ugyanis jól bevált a csibetáp 
etetése, s az utolsó két 
transzportnál a feletetett ta-
karmánynak már 50 százalé-
ka csibetáp volt. Jövőre tel-
jesen áttérnek a tápetetésre, 
s ez jelentősen lerövidíti 
majd a nevelési időt. így 
azonos férőhely-kapacitással 
32 ezer 500 csibe fölnevelését 
tervezik, tízezerrel többet 
mint az idén. 

P. L. 

a kiskertek maradványait 
nem köteles elszállítani a 
Köztisztasági Vállalat. A 
-Szép Szegedért- mozgal-
mat az itt dolgozók Ls ma-
gukénak vallják, ezért ki-
sebb mennyiségben, apró-
donként elszállítják az el-
száradt növényeket. Sajnos, 
azokról a területekről, 
ahonnan KUKÁ-val szállít-
ják a szemetet, nem tud-
ják elvinni a gépkocsi szer-
kezete miatt. A Köztiszta-
sági Vállalat dolgozói ké-
rik is a lakosságot, hogy 
nagy mennyiségű száraz 
növényt ne tegyenek a sze-
métbe, mert az komoly 
akadályt ókozhat a lerakás-
nál. 

Más a helyzet az építési 
törmelékekkel. A szabályok 
szerint mindig az építő kö-
teles elszállíttatni a törme-
léket. Előzetes bejelentés 
után a Köztisztasági Vál-
lalat köbméteres szemét-
ként elhordja az építési 
hulladékot. Sajnos, a leg-
több vállalat elfelejti a sze-
métszállítást megrendelni, 
így sokszor az építkezés, 
átalakítás után még 2—3 
hétig is szemétkupacok csú-
fítják az utcát. 

A kerületi tanácsok 
a váro6 tisztasága érdeké-
ben kommunális őröket 
foglalkoztatnak, akiknek 
feladatuk — többek között 
— a rendbontók figyelmez-
tetése. Különösen sok dol-
guk van az I. kerületi ta-
nács őreinek. Területükön 
sok az építkezés, átalakí-
tás. Az őrök véleménye 
szerint legtöbb gondot az 
Ingatlankezelő Vállalat és 
az építőipari vállalatok 
okoznák. A Deák Ferenc 
utca 11. számú ház előtt 
például több héten át dísz-
telenkedett az építési tör-
melék. A Lenin körút 78. 
szám alatt a pince takarí-
tásából kikerült szemét, 
törmelék is több napig 
csúfította az utca képét. A 
Batthyány utca 6. szám 
alatt cserépkályha átalakí-
tásából kikerült törmelék 
várt több hétig elszállítás-
ra. í. lehetne sorolni a pél-
dákat. 

Fontos közérdek a város 
tisztasága. Ezért minden 
illetékes, beleértve a lakos-
ságot is, tekintse szívügyé-
nek még jobban Szeged 
őszi tisztaságát. H. Zs. 

GYORSPOSTA • GYORSPOSTA 
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Időszakonként csökken a víznyomás 
Nem tudjuk, mi az oka annak, hogy a Párizsi körút 

39. szám alatt az emeleten kora reggeltől késő estig nin-
csen víz. Ügy látszik, most már nemcsak nyáron, hanem 
télen is vízhiány lesz. A földszinten mindig folyik a csap, 
de mi már napok óta csak éjjel tudunk vizet ereszteni. 

Kálmán Zoltán 
A Szegedi Víz- ós Csator- leg a 

namüvek igazgatója, Tom- úton é 
bácz Ferenc válaszát közöl-
jük a panaszra: "Szegeden 23 
ezer köbméter vizet biztosí-
tunk naponta, de jelenleg 
csak 19—20 ezer köbméter 
fogy el. Biztosított a város 
ellátásához a szükséges víz-
mennyiség, azonban amikor 
egy-egy telepen javítást vég-
zünk, olyankor az a város-
rész nem a fővezetéken kap-
ja a vizet és ezért idősza-
konként az érintett utcákban 
csökken a víznyomás. Jelen-

József Attila sugár-
i a Csongrádi sugár-

úton végezzük a csőfekteté-
seket a 3-as számú vízmű 
irányában, ami most épül. 
Ezért napközben néhány 
órán keresztül előfordulhat 
nyomáskülönbség, viszont ez 
nem tartós és nem veszé-
lyezteti lényegesen a vízel-
látást. Ha mégis előfordul 
hosszabb ideig vízhiány, ak-
kor kérjük a lakókat: köz-
vetlenül hozzánjí fordulja-
nak, és mi a lehetőségekhez 
képest igyekszünk a pana-
szokat orvosolni. 

Jogos a kérés 
Lakásaink ajtajai, ablakai olyan rosszak, hogy a hi-

deg ellen szinte 6emmit sem védenek. Az udvar és a 
kapualj kövezete szinte nyaktörő állapotban van, a tég-
lakerítés omladozik, veszélyes a gyermekek számára. A 
fáspincékben a tüzelőnk ősztől tavaszig vízben van. A 
házban bent van a gáz, de, sajnos, nem használhatjuk, 
mert a lakásokba nincs bevezetve. Az épület külseje vég-
telenül elhanyagolt. A környékben és az egész utcában 
már majdnem minden házat rendbehoztak, csak a miénk 
maradt ki. Többször bent voltunk az Ingatlankezelő 
Vállalatnál, és ott nem tudták megmondani: lebontják-e 
a házat, vagy tatarozzák. Valamennyien dolgozó emberek 
vagyunk, és mi is szeretnénk munka után szebb otthonba, 
környezetbe hazatérni. 

A Mikszáth Kálmán utca 13. számú ház lakói 
Több szakembertől, illeté- val, és jogosnak tartják 

A közvilágítás 
kikapcsolása 

Szegeden a kora reggeli 
órákban többször tapasztal-
tuk, hogy még kivilágosodás 
előtt kikapcsolják a közvilá-
gítást. A munkába igyekvő 
dolgozóknak ez kellemetlen, 
és szeretnénk, ha csak kivi-
lágosodás után szűnne meg 
a közvilágítás a városban. 

Németh Imre * 
A DÁV Kossuth Lajos su-

gárúti telepén végzik a köz-
világítás kikapcsolását, és 
annak időpontját percnyi 
pontossággal mindennap rög-
zítik. Ellenőriztük és meg-
tudtuk. hogy a naptári idő-
szaknak megfelelőén a "hi-
vatalos* virradat után 30 
perccel kapcsolják csak ki a 
közvilágítást — mindennap 
későbben. Lehetséges, hogy 
akadtak borúsabb, tehát sö-
tétebb reggelek, de a kikap-
csolásnál ezt is figyelembe 
veszik, hogy a kora reggel 
munkába igyekvők számára 
világosságot biztosítsanak. 

Egyre meredekebb 
as export grafikonja 
a kenderfonógyárban 

Érdekes, a termelés fejlő-
dését illusztráló számokról 
beszélt a szegedi pártérte-
kezleten a kenderfónógyár 
igazgatónője. Nagygyörgy 

többnyire nyugati cégek 
megrendelésére. Az idén 

9 hónap alatt ennek közel 
kétszeresét exportálták. 

Az év utolsó három hónap-
Mária. A többi között el- jában pedig annyi export-
mondotta, hogy öt évvel ez- árut készítenek, mint tavaly 
előtt a gyár évi termelése 
alig haladta meg a 7 ezer 
tonnát, idén pedig elérik a 9 
ezer tonnás évi teljesítményt. 
Ezt a fejlődést a Szegedi 
Kenderfonógyár lényegében 
a régi gépekkel s munkakö-
rülmények között érte el. 

háromnegyed év alatt össze-
sen. 

Az üzemi termelésnek 
azonban vannak szeplői is, 
amelyek mellett nem men-
nek el szó nélkül a vezetők, 
a párt és a szakszervezet 

, - „ „ . . .x bizottságai sem. A harmadik 
negyedévben ugyan már szá-

" "" ' mottevő, 3,5 százalékos volt 
a termelékenység emelkedése, 
de az ezt megelőző két ne-
gyedévben gyengébb volt a 
teljesítmény, ezért elmarad-
tak a párt és a kormány cél-
kitűzései mögött, miszerint a 
termelésemelkedés kéthar-

múltjához hasonló az idei 
háromnegyed év munkája is. 
Minden évben, így az idén 
is az üzem tél-vében szab-
ták meg, mennyivel kell 
előbbre lépni, s a vállalat 
dolgozóinak, vezetőinek be-
csületbeli ügye volt most is 

' 'Ykongresszusi versenyben ^ / ^ ^ t l í f 
üzemrészek, brigádok, mun-
kások keltek vetélkedésre 
egymással, 

hogy ez az előrelépés minél 
nagyobb legyen. Az idén a 
tavalyi tényszámokhoz mér-
ten az első háromnegyed év-
ben 4,4 százalékkal adtak 
több árut a népgazdaságnak. 
Ennek értéke 

2,2 százalékkal nagyobb, 
mint a tavalyi. 

Ez lényegében azt jelenti, 
hogy a lépés nagyobb volt, 
mint a tervezett. 

Tavaly az összes készter-
mékből mindössze 500 ton-
nát gyártottak exportra, 

nia a termelékenység növe-
kedéséből és egyharmad 
részben a létszámemelkedés-
ből. Most az arány fordított, 
62 százalék származott a 
létszám és 28 százalék a ter-
melékenység emelkedéséből. 

A dolgozók lelkes munká-
jának. kongresszusi verse-
nyének eredményeit jelzik 
a megtakarított forintok is. 

Három negyedév alatt 5 és 
félnapi nyereségrészesedést 
tartalékoltak. Ügy számítják, 
hogy a most következő he-
tekben, hónapokban lényege-
sen növelhetik a nyereség-
részesedésre jutó összeget. 

Szükség van-e a gimnáziumokban 
a differenciál- és integrálszámítás 

tanítására? 
AZ ÜJ GIMNÁZIUMI TANTERVJAVASLAT VITÁJA 

A HÁMÁN KATÖ ÁLTALÁNOS ISKOLÁBAN 

Ezekben a napokban feje-
ződik be Szegeden az új 
gimnáziumi tantervjavasla-
tok vitája. Érdekessége en-
nek a vitának, hogy több ál-
talános iskola is részt vesz 
benne, hozzájárulva a két is-
kolatípus összekapcsolódó 
munkájának további javítá-
sához. Azok az általános is-
kolai nevelők, akik alaposan 
megismerik a gimnáziumi 
tantervet, s vele együtt azo-
kat a követelményeket, ame-
lyekkel az általános iskolát 
befejezett tanulókat az új is-
kolákban fogadják, jobban, 
eredményesebben tudnak 
dolgozni a saját munkahe-

saií. örömmel üdvözölték 
például a rajztanítás újbóli 
bevezetését, az orosz nyelv 
oktatásában olyan új tárgy-
körök alkalmazását, amelyek 
közelebb állnak az eddigiek-
nél a tanulók érdeklődésé-
hez, az elmélet és a gyakor-
lat szorosabb egységét. 

A tantervi vitában azon-
ban figyelemre méltó kriti-
kai megjegyzések is elhang-
zottak. Erőteljesen bírálták a 
pedagógusok a helyenként je-
lentkező maximalizmust. A 
tanterv szerint például a 
gimnáziumi tanulóknak 
évente 1500 új orosz szót kell 
megtanulniuk. Egy felszólaló 

lyükön. Másrészt: azok a pe- szerint ez sok. A tanulók egy 
dagógusok, akik az általános 
iskolákban tanítanak, a leg-
jobban ismerik azt az ala-

tanévben legfeljebb 250 szó 
megtanulására képesek. 
Hangsúlyozottan kifogásol-

pozó munkát, amit a közép- ták a differenciál- és integrál-
iskola számára az általános 
iskolák végeznek, s éppen 
ezért nagyon fontos, hogy 
ezeknek az iskoláknak a ta-
nárai véleményük, javaslata-
ik, indítványaik közlésével 
hozzájáruljanak a tanterv 
végleges kialakításához. 

Ezek miatt is érdekes és 
fontos annak a vitának az 
anyaga; amelyet a Hámán 
Kató általános iskola nevelői 
az új gimnáziumi tanterv 
tervezetéről folytattak. A tar-
talmas, élénk tanácskozáson 
a tanári kar tagjai közül 
igen sokan felszólaltak. Dr. 
Krámli Andrásné bevezető 
előadása után elmondta vé-
leményét dr. Bittó Endréné, 
Barta József, Harmat István, 
Kopasz Márta, Titkos Lajos, 
Gulácsy Zoltán és Veidner 
Jánosné. 

Milyen kérdések vetődtek 
fel a vitában? Minden fel-
szólaló határozottan kiemel-
te a tervezet pozitív voná-

számítás újbóli bevezetését. 
Ez a tanulók további túlter-
helését eredményezné, mert 
— mint az egyik hozzászóló 
mondotta — annyira elmé-
lyülten úgysem tudnak vele 
foglalkozni, hogy tanítását 
érdemes lenne bevezetni. 
Ugyancsak maximalista tö-
rekvéseket tapasztaltak a ne-
velők a történelem tervezett 
anyagóval kapcsolatban ls. 
A gimnáziumok II. osztályá-
nak anyaga például olyan 
hatalmas, hogy csak felülete-
sen lehet megtanítani. 

A tanácskozáson végül ki-
fogásolták, hogy a reáltago-
zatban nem tanítanak két 
idegen nyelvet. Ma már — 
mint elhangzott a vitában — 
kevés a gimnáziumokban egy 
idegen nyelv tanítása. 

kes személytől érdeklődtünk: 
mi történik a Mikszáth Kál-
mán utca 13. számú házzal? 
Szinte valamennyien egyet-
értettek a lakók kívánságá-

panaszt. Az épületben 23-an 
laknak, tehát nem bontják 
le, hanem felújítják. A há-
zat az ötéves felújítási jegy-
zékbe sorolják. 

Egyre több fiatal utazik 
külföldre 

Szerdán a Magyar Sajtó 
Házában az Express Ifjúsági 
és Diák Utazási Iroda veze-
tői beszámoltak a sajtó kép-
viselőinek az idei eredmé-
nyekről, s a jövő évi ter-
vekről. Elmondották, hogy 
1962-ben 11 országba szer-
veztek a fiatalok számára 

utazásokat, és mintegy 13 000 
fiatal jutott ki az Express 
utazási iroda útján külföldre, 
így a baráti és több nyugati 
országba is. 

Jövőre több mint 16 000 
fiatal utazását tervezi az 
Express iroda. é6 több tíz-
ezer ifjúmunkás cserelátoga-
táson vesz részt. (MTI) 

D o b i l i t v á n 
n y i l a t k o z a t a 

a „ C o m b a t " - b a n 
A Combat című frencia 

lap szerdai száma közli Dobi 
Istvánnak, a Magyar Nép-
köztársaság Elnöki Tanácsa 
elnökének Georges Ander-
sen, a lap Magyarországon 
járt munkatársa részére 
adott nyilatkozatát. A Com-
bat csütörtöki számában is-
merteti a nyilatkozat befe-
jező részét. 


